
 

 

 

 

Vážení občané Obce Lysovice, 

 

rádi bychom Vás informovali o přípravě projektu na obnovu zeleně v těsném sousedství Vaší 

Obce, v aleji topolů lemujících komunikaci ve směru na Lysovický rybník, kterou využívá široká 

veřejnost. Z důvodu bezpečnosti veřejnosti a z důvodu množících se případů pádů větví 

z rostoucích topolů, je nutné v co nejkratší době obnovu realizovat.  

V rámci obnovy dojde k nezbytnému pokácení přibližně 60 kusů topolů kanadských, 

nepůvodního druhu stromu, které jsou již přestárlé a mohou představovat riziko pro osoby 

pohybující se v jejich blízkosti.  Tento ozdravný zásah plánujeme a připravujeme v součinnosti 

se zástupci Obce Lysovice a Odborem životního prostředí, Městského úřadu ve Vyškově, který 

obnovu doporučil bez výhrad. Za Povodí Moravy, s.p., připravuje obnovu ekolog závodu 

Střední Moravy.  

Obnova porostu bude spočívat ve využití a zachování silného potenciálu podrostu, tedy všech 

perspektivních druhů dřevin, které se pod topoly nachází. Jedná se o jasany, lípy, třešně, 

javory, vrby a několik různých druhů keřů. Nepůvodní topoly kanadské své náhradníky 

z podrostu utlačují stínem svých rozpadajících se korun, vychylují jejich osy kmenů ke slunci a 

tak vytváří nežádoucí náklony stromů, což by v budoucnu mohlo způsobovat snadnější 

vyvracení. Včasným odstraněním přestárlých topolů uvolníme rostoucí mladé stromy pod 

topoly, které je lépe nahradí v daleko pestřejší skladbě. U několika vybraných topolů, které 

vytváří podmínky pro hnízdění ptáků nebo úkryt netopýrů, dojde k vytvoření a ponechání 

bezpečných torz. Několik suchých kmenů ponecháme na místě zase pro vývoj hmyzu. 

Topoly, které byly vysázeny nejen v této aleji a jsou za hranicí svého životního optima, jsou 

zástupci kultivaru topolu kanadského (Populus x canadensis) a jedná se výhradně o nepůvodní 

křížence. Tyto kultivary jsou krátkověké s optimální délkou růstu nejvýše 40-45 let. Tuto 



hranici dávno překročily. Topoly zde rostou ve skupinách a napočítali jsme přibližně 60 jedinců 

v délce asi 650 metrů. Na mnohých kmenech jsou již přítomny dřevokazné houby. Jejich 

dřívější, přespříliš dlouhodobá ochrana zapříčinila současný nebezpečný a rozpadající se stav. 

V současnosti projednáváme se všemi úřady optimalizaci formy kácení, což se jednoznačně 

nejlépe jeví jako provedení jednorázové. V úvaze je i varianta kácení ve dvou etapách. To ale 

nevyřeší bezpečnost veřejnosti, majetku a zachování kvality mladých stromů v podrostu pro 

obnovu. 

 

Bc. Petr Chmelař 

tiskový mluvčí, vedoucí útvaru vnějších vztahů a marketingu, Povodí Moravy, s.p. 


